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LIITE KHALL 14.2.2022 § 41
LIITE KVALT 21.2.2022 § 12

    VUODEN 2021 LOPUSSA VIREILLÄ OLEVAT VALTUUSTOALOITTEET SEKÄ NIIDEN JOHDOSTA SUORITETUISTA TOIMENPITEET
Aloitteen
tekijät/ajankohta

Aloitteen sisältö Käsittely/toimenpiteet

1.
23.10.2017
Kokoomuksen
valtuustoryhmä

Valtuustoaloite
Längelmävedelle
rakennettavasta
venelaiturista

Käsittely/toimenpiteet

Khall 13.11.2017 § 336:
Kaupunginhallitus päätti toimimittaa aloitteen tekniikka ja ympäristöpalvelukeskukselle valmisteltavaksi ja
pyytää aloitteen johdosta esityksen 31.3.2018 mennessä.

Tekninen ltk 20.3.2018 § 21:
Kaupungilla on Karpinlahden, Venehjoen ja Tähtiniemen venesatamat, jotka on annettu vuokrasopimuk-
sella Längelmäveden Veneilijät ry:n ylläpidettäviksi.

Kaupungilla on Koppalan venesatama ja Vettenrannan veneranta, jotka on annettu vuokrasopimuksella
Eräjärven Urheilijat ry:n ylläpidettäviksi.

Säynäniemen leirintäalue on vuokrattu yrittäjälle ja yrittäjä on rakentanut vierasvenelaiturin.

Eräjärven Urheilijat ry on rakentanut Rönniin veneilijöille laitureita ja palveluita veneilijöitä varten.

Hiedan entisellä saha-alueella sijaitsee yksityinen venesatama.

Tampereen kaupunkiseudun kuntien infrapalveluiden toimesta on käynnistynyt satamaverkon seudullista
kehittämistä koskeva toimintamalliselvitys.

Valtuustoaloitteen tekijät edellyttävät, että lähelle asemanseutua ja keskustan palveluja tulisi rakentaa
venesatama.

Kaupungin strateginen yleiskaavan laadinta on käynnistynyt ja osana yleiskaavan laadintaa on tarkoitus
tarkastella Hiedan aluetta.

Venesataman sijoittuminen Hiedan alueelle voidaan selvittää osana strategista yleiskaavaa.

Tekninen lautakunta päätti esittää kaupunginhallitukselle valtuustoaloitteen johdosta, että Hiedan alueen
soveltuvuutta venesatamalle tulisi tarkastella strategisen yleiskaavan laadinnan yhteydessä.
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Khall 26.3.2018 § 88:
Kaupunginhallitus päätti:
1. merkitä tiedoksi edellä mainitun teknisen lautakunnan selvityksen aloitteen johdosta.
2. todeta Hiedan alueen soveltuvuutta venesatamalle tarkastellaan strategisen yleiskaavan laadinnan
yhteydessä.
3. todeta että aloitteen käsittely on kesken ja että asiaan palataan, kun Hiedan aluetta koskeva selvitys
valmistuu, tavoiteaikataulu on vuoden 2018 aikana.

Valtuustoaloitteen käsittely on kesken.

2.
12.2.2018
Allekirjoittaneet
valtuutetut (8)

Valtuustoaloite
selvityksen tekemisestä
aseman
puuterminaalitoiminnan
siirtämisestä muuhun
soveltuvaan paikkaan

Käsittely/toimenpiteet

Khall 12.3.2018 § 72:
Kaupunginhallitus päätti toimittaa aloitteen johtoryhmälle valmisteltavaksi siten, että valmistelu
tehdään 31.5.2018 mennessä.

Khall 14.2.2022 § 36:
Väyläviraston näkemyksen mukaan Oriveden puunlastausalue on tärkeä valtakunnallisessa ja alueellisessa
puuhuollon verkostossa ja sijaintinsa puolesta hyvässä paikassa. Pirkamaalla lähin seuraava on Akaassa,
jonne rakennettiin uusi 10 miljoona euroa maksanut lastausalue, muut ovat Ylöjärvellä ja Parkanossa.
Keski-Suomen puolella Jämsässä, joka on melko pieni alue sekä Haapamäellä. Väyläviraston kanssa
käytyyn keskusteluun perustuen Oriveden lähialueella ei ole soveltuvaa paikkaa uudelle lastausalueelle ja
uuden alueen rakennuskustannus on noin 10 miljoonaa euroa.

Väylävirasto on tehnyt vuoden 2021 aikana parannustöitä Oriveden puuterminaalialueella, mm.
kuormaustien kantavuutta ja kuivatusjärjestelyjä on parannettu. Työ jatkuvat vielä vuonna 2022.

Väylävirastolla on tiedossa Satamarantatien turvallisuuspuutteet sekä raskaiden ajoneuvojen aiheuttamat
melu- ja tärinähaitat. Väylävirasto on teettänyt esiselvityksenä kaksi versiota Satamarannan yksityistien
parantamisesta välillä Eräjärventie - puunkuormausalue vuonna 2018. Laadittujen tien
parantamissuunnitelmien toteuttamisella pystytään oleellisesti korjaamaan puukuormausalueelle
liikennöivien raskaiden ajoneuvojen lähitaloille aiheuttamia melu- ja tärinähaittoja. Kaupunginhallitus esitti
19.4.2019 kantanaan Väylävirastolle, että Satamarannantien perusparantaminen toteutettaisiin.

Väyläviraston kanssa käydyn keskustelun perusteella asia on virastossa edelleen vireillä. Käydyn
keskustelun perusteella on perustelua, että Oriveden kaupunki uudistaa lausuntonsa Väylävirastolle
Satamarannantien parantamisesta. Asia on tarkoituksenmukaista viedä tekniseen lautakuntaan ja sieltä
kaupunginhallitukseen kevättalvella 2022.

Oriveden kaupunki on tehnyt yhteistyössä Ramboll:in kanssa Aseman seudun kehittämisselvityksen sekä
Hiedan alueen kaavatalousselvityksen. Näistä pidettiin valtuuston iltakoulu 25.1.2022. Selvitykset tulevat
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toimielinten käsittelyyn kevättalvella 2022. Selvityksissä lähdettiin siitä, että puunlastausalue säilyy
nykyisellä paikallaan.

Pirkanmaan metsäkeskuksesta on pyydetty lausunto Oriveden puunlastausalueen alueellisista ja
paikallisista talous- ja työllisyysvaikutuksista. Pirkanmaan metsäkeskuksen toteaa lausunnossaan
seuraavaa:

” Metsäala on edelleen Suomen talouden kivijalka. Puuperäiset tuotteet ovat koko Suomen tavaraviennistä
 noin viidesosa. Metsäteollisuuden tuotannon arvo on tällä hetkellä noin 20 miljardia euroa vuodessa.
Puulla korvataan Suomessa myös runsaasti fossiilista tuontienergiaa ja tuotetaan noin kahden miljardin
euron arvosta sähköä ja lämpöä. Metsäsektori työllistää Pirkanmaalla n. 7000 henkeä ja tuotos on n. 2,5
mrd euroa.

Metsätiloja on n. 24 000 kpl ja kantorahatulot lähes 200 milj. €. Metsäbioenergialla korvataan Pirkanmaalla
runsaasti fossiilisia polttoaineita. Lämmitysenergiasta n. 60 prosenttia ja kokonaisenergiasta n. 20
prosenttia tuotetaan metsäpolttoaineilla. Suomen metsiä hoidetaan ja käytetään kestävän kehityksen
periaatteiden mukaisesti.

Metsät ovat erittäin merkittävä osa myös Oriveden taloutta. Oriveden metsien hakkuiden vuotuiset
kantorahatulot ovat n. 15 miljoonaa euroa, lisäksi korjuun ja kuljetuksen osuus on n. 7 milj. euroa.
Kantoraha on vain pieni osa metsäbiotalouden kokonaishyödystä Oriveden aluetaloudelle, jalostettuna
aluetalousvaikutukset ovat vähintäänkin kymmenkertaiset, kun huomioidaan myös metsäkone-, konepaja-
 ja muu teollisuus. Metsät kokonaisuutena myös työllistävät suoraan ja välillisesti useita satoja Oriveden
asukkaista. Pirkanmaan metsien hakkuumäärästä kertyy vuodesta riippuen Oriveden alueelta n. 6–8
 prosenttia.

Metsäala on Suomessa siirtynyt kasvualaksi metsäteollisuuden puun käyttöä lisäävien investointien myötä.
Suomessa myös metsätalouden ekologinen- ja sosiaalinen kestävyys on erittäin korkealla tasolla.
Metsälaki, sertifiointi, Metso- ja Helmi –ohjelma, lukuisat metsätalouden suojelu-, hoito- ja ympäristöohjeet
sekä vesiensuojeluohjeet turvaavat metsien monimuotoisuuden.

Metsien merkitys päästöjen sitomisessa ja puuston merkitys hiilineutraalisuuden tavoittelussa on myös
erittäin merkittävä. Suomen metsät sitovat lähes puolet maamme hiilidioksidi päästöistä. Tarvitaankin
aktiivista metsänhoitoa ja puuston kasvuun tähtääviä toimia, jotta metsien hiilinielut vahvistuvat ja
hiilivarastot säilyvät pidemmällä aikavälillä. Hyvällä hoidolla metsävaroja voidaan lisätä ja suojata tuhoilta
sekä tuottaa myös laadukasta raaka-ainetta jatkojalostuksen tarpeisiin. Metsät ovat ratkaisu
ilmastonmuutokseen. Oikea-aikaiset kestävät hoitotoimenpiteet ja kohdekohtaiset ratkaisut sekä metsien
monimuotoisuudesta huolehtiminen varmistavat tehokkaat hiilinielut.

Pirkanmaalla vallitsi pitkään metsien vajaakäytön tilanne, jota on parantanut uudet naapurimaakuntien
metsätalouden investoinnit. Erityisesti Metsä Groupin Äänekosken biotuotetehdasinvestointi loi edellytykset
kuitupuun hakkuiden merkittävälle kasvulle. Toki myös Pirkanmaan koillisosassa sijaitsevat neljä sahaa
ovat investoineet ja lisänneet sahauskapasiteettia, mikä on parantanut tukkipuun kysyntää. Pirkanmaan
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kestävää hakkuusuunnitetta on saatu nostettua, vuodesta riippuen, keskimäärin lähes miljoona kuutiota
vuosikymmenen alun tilanteesta.

Lisääntyneiden hakkuumäärien ylläpitäminen edellyttää hyviä ja toimivia logistisia ratkaisuja. Erityisen
tärkeä merkitys logistiikalla on Pirkanmaalle, jossa ei ole omaa kuiduttavaa metsäteollisuutta, vaan
kuitupuu on kuljetettava maakunnan ulkopuolelle jalostettavaksi. Jos puutavaran rautateiden
lastauspaikkaverkosto ei ole kunnossa, on riski, että Pirkan-maasta muodostuu puun hankinnan
reservialue, jonka hankintamäärät joustavat voimakkaasti suhdanteiden mukana.

Ilmastohyöty
Rautatiekuljetuksilla saadaan myös tärkeä ilmastohyöty. Jos Oriveden puuterminaalin kautta tapahtuva
puun junakuljetus siirtyisi autokuljetuksena tapahtuvaksi lisääntyisivät pelkästään hiilidioksidipäästöt n.
1800 tonnia, mikä vastaa n. 500 henkilöauton vuotuista ajomäärää (20 000 km/v).

Lopuksi
Oriveden rautatieaseman puunkuormausalue ja puutavaran lastauspaikka on erittäin tärkeä koko
Pirkanmaan puuhuollolle. Sillä on lähialue merkitystä erityisesti Orivedelle ja Itä-Pirkanmaalle, jossa sen
vaikutus myös kantohintoihin ja puunkysyntään on merkittävä. Kuljetukset työllistävät runsaasti alueen
kuljetusyrityksiä.”

Yhteenveto:

Pirkanmaan maakuntakaavassa 2040 Oriveden aseman yhteyteen on osoitettu puuterminaali, joka on
maakunnallisesti merkittävä. Oriveden kaupunginhallitus puolsi maakuntakaavan valmisteluvaiheessa
antamassaan lausunnossa puuterminaalimerkintää.

Kaupunginvaltuuston syksyllä 2020 hyväksymässä strategisessa yleiskaavassa puunkuormausalueen
sijainti on osoitettu voimassa olevan maakuntakaavan mukaisella paikalla kaavojen suuripiirteinen
tarkkuustaso huomioiden.

Pirkanmaan metsäkeskuksen lausuntoon perustuen Oriveden rautatieaseman puunkuormausalue ja
puutavaran lastauspaikka on erittäin tärkeä koko Pirkanmaan puuhuollolle. Sillä on lähialuemerkitystä
erityisesti Orivedelle ja Itä-Pirkanmaalle, jossa sen vaikutus myös kantohintoihin ja puunkysyntään on
merkittävä. Kuljetukset työllistävät runsaasti alueen kuljetusyrityksiä.

Liikenneviraston (nykyisin Väylävirasto) 2018 selvityksen ”Rataverkon raakapuun kuormauspaikkaverkon
päivitys” Pirkanmaalla puun kuormaustarve kasvaa tulevan noin 10 vuoden aikana hieman kaikissa
kolmessa skenaarioissa. Tähän voidaan vastata Akaan uuden kuormauspaikan riittävällä mitoituksella
(tarve noin 250 000 t/v) sekä säilyttämällä Oriveden ja Ylöjärven kuormauspaikat Oriveden kuormauspaikan
korvausinvestointiin on selvityksessä varattu 0,7 M€ vuosille 2021–2023. Oriveden puunlastausalue
nähdään näin ollen tärkeänä säilyttää.

Kaupungin on perustelua uudistaa esitys Väylävirastolle Satamarannantien turvallisuuden parantamiseksi
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sekä melu- ja pölyhaittojen vähentämiseksi.

Kaupunginhallitus esitti valtuustolle, että se

1. antaa valtuustoaloitteeseen selosteosan mukaisen vastineen ja

2. toteaa asian valtuustoaloitteena loppuun käsitellyksi ja esittää,

- että Väyläviraston kanssa jatketaan neuvotteluja Satamarannantien turvallisuuden parantamiseksi sekä
melu- ja pölyhaittojen vähentämiseksi.

- että Väyläviraston kanssa neuvotellaan Oriveden puunlastausalueen pitkän aikavälin tulevaisuudesta.

Kvalt 21.2.2022 § 11:
Kaupunginvaltuusto hyväksyi kaupunginhallituksen ehdotuksen.

3.
30.11.2020
allekirjoittaneet
valtuutetut (3)

Valtuustoaloite Oriveden
koirille puisto ja
uintipaikat

Käsittely/toimenpiteet

Khall 14.12.2020 § 291:
Kaupunginhallitus päätti lähettää valtuustoaloitteen tekniselle lautakunnalle kaavoituspäällikölle
valmisteltavaksi siten, että valmistelu toimitetaan kaupunginhallitukselle 30.4.2021 mennessä.

Tekninen ltk 25.3.2021 § 31:
Kunnat ovat rakentaneet koirille omia uimapaikkoja, sillä yleisillä uimapaikoilla ei koirien uiminen ole
sallittua.

Koirien uimapaikat ovat yleisiä alueita, joissa koirat joudutaan pitämään kytkettyinä myös niiden uidessa,
ellei aluetta ole aidattu.
Koirien uimapaikat tulisi olla hiekkapohjaisia, koska mutapohjaisessa rannassa koiran turkki likaantuu ja
muta kulkeutuu helposti koirien mukana uinnin jälkeen kotiin.

Koirien uimapaikan lähellä tulee olla autojen pysäköintialue koirien saattajia varten. Alueella tulee olla
säännöllisesti tyhjennettävät roska-astiat sekä koirien kakoille ja muille roskille.

Orivedellä kaupungin omilla ranta-alueilla on kaksi mahdollisesti koirien uimapaikoiksi soveltuvaa paikkaa.
Toinen on Kirkkolahden Tähtiniemen puoleisella rannalla ja toinen on Hiedassa.

Kirkkolahden Tähtiniemen puoleisella rannalla on asemakaavassa osoitettu ohjeellinen uimapaikka, mikä
soveltuisi pienimittakaavaiseen koirien uimiseen. Tämä paikka nojautuisi autojen pysäköinnissä
Kirkkolahden matonpesupaikan ja Kirkkolahden uimarannan pysäköintialueisiin.

Hiedasta kaupunki on ostamassa valtiolta maata, jossa olisi nykyistä Hiedan uimarantaa parempi paikka
ihmisten uimiseen. Nykyinen Hiedan uimaranta sopisi tällöin koirien uimiseen. Hiedassa on olemassa
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autojen pysäköintiin soveltuva alue.

Mikäli koirien uimapaikkaa ei tarvitse aidata, muodostuisi perustamiskustannuksiksi alustavasti arvioiden
2000 euroa, sisältäen tarvittavat opasteet ja roska-astiat. Vuosittainen alueen ylläpitokustannus olisi arvion
mukaan samansuuruinen.

Koirien uimapaikkojen hoitovastuun voisi ottaa liikuntapalvelut, koska he ylläpitävät muitakin uimapaikkoja.

Koirapuistoaloitetta on tekninen lautakunta käsitellyt kokouksessaan 12.12.2019.

Jotta koirapuisto ei aiheuttaisi häiriötä lähialueen asukkaille, tulisi koirapuiston etäisyyden olla noin 100
metriä lähimmästä asutuksesta. Koirien haukunta ja ajoneuvoliikenne koirapuistoon saattaa häiritä lähellä
asuvia henkilöitä.

Oriveden keskustan alueella ei ole laajoja puistoalueita, joihin koirapuiston voisi sijoittaa. Mikäli mahdollinen
koirapuisto halutaan asemakaava-alueelle, tulee sen sijainti ratkaista asemakaavoituksella.

Koirapuiston rakentamiskustannukset vaihtelevat suuresti riippuen mm. koirapuiston koosta, pysäköinti-
alueen tarpeesta, mahdollisesta alueen salaojitustarpeesta, alueen kaivu- ja täyttötöistä sekä alueen
valaistuksen ja varusteiden rakentamistarpeista. Koirapuiston rakentamiskustannukset ovat vaihdelleet
40 000–150 000 euroa. Koirapuiston ylläpitokustannukset ovat noin 2 500–6 000 euroa vuodessa.

Koirapuiston rakentamisesta pitäisi kaupunginvaltuuston tehdä ensin periaatepäätös ja tämän jälkeen
käynnistää tarvittavat suunnitelmien laatimiset.

Tekninen lautakunta päätti 25.3.2021 palauttaa asian valmisteluun.

Tekninen lautakunta 27.10.2021 § 99:
Tekniikka- ja ympäristöpalvelukeskus selvitti yhdessä kaavoituspäällikön kanssa mahdollisia
paikkoja, johon koirapuisto voitaisiin rakentaa ja mitään erityisen hyvää paikkaa ei ole löytynyt. Niin kuin jo
aiemmin asiaa käsiteltäessä on selvinnyt, koirapuiston rakentaminen vaatii monen asian tutkimista ja
erityisesti koirapuiston ja uintipaikan yhdistäminen samalle alueelle on varsin hankalaa.
Eräs varteenotettava paikka voisi olla VT 9:n pohjoispuolella, kaupungin omistamalla viheralueella.
Alue on jo nyt kunnan puistopuolen hoitama alue ja tästä kohteesta on keskusteltu maanrakennuspuolen ja
puistopuolen kanssa.

Mihin tahansa koirapuisto mahdollisesti rakennetaan, se vaatii määrärahoja ja aiemmin on arvioitu, että
rakentaminen maksaisi 40.000-150.000 € + vuotuiset ylläpitokulut.

Tekninen lautakunta päätti palauttaa asian uudelleen valmisteluun, sillä esitetty kaupungin puistoalue ei ole
kaavoituksellisesti sopiva koirapuistoa varten.

Valtuustoaloitteen käsittely on kesken.
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4.
22.3.2021
Vasemmiston
valtuustoryhmä

Valtuustoaloite Oriveden
luontoretkeilyreittien
kehittämiseksi ja
luontomatkailun
edistämiseksi

Käsittely/toimenpiteet

Khall 12.4.2021 § 98:
Kaupunginhallitus päättää toimittaa aloitteen elämänlaatulautakunnalle ja elinvoimapalveluille
valmisteltavaksi ja pyytää aloitteen johdosta ehdotuksen 30.6.2021 mennessä.

Elämänlaatulautakunta 10.2.2022:

Elämänlaatulautakunnan vastaus aloitteeseen:

Oriveden retkeily- ja virkistysreitit sekä niihin liittyvät kehittämistoimet ja hankkeet.

Kuten Vasemmiston valtuustoryhmän aloitteessa mainitaan, luontoliikkuminen on nousevassa trendissä ja
Orivettä mainostetaan luonnon läheisyydellä sekä aktiivisuudella.

Elämänlaatupalvelujen tulosalueella toimiva liikuntapalvelujen tulosyksikkö on tehnyt mm. seuraavia toimia
viimeisten vuosien aikana resurssien kunnossapitoon ja peruskorjaukseen. Toimet ovat olleet suurelta osin
käynnissä jo ennen valtuustoryhmän aloitteen jättämistä, toimista osa on yhä toteutuksessa ja osa on
valmistunut viimeisen 2-3 vuoden aikana.

1. Hakenut ja saanut vuosittain Pirkanmaan Virkistysalueyhdistykseltä avustusta melontareitin sekä
Eräpyhän alueen kunnossapitoon ja kehittämiseen ja toteuttanut lukuisia toimia näissä kohteissa.
Mainittakoon mm. esteetön reitti Eräpyhän alueella sekä melontareitin kokonaisuudistus ja kaksi
uutta taukopaikkaa. Avustusmäärä 2017–2021 n. 25 000 €, käyttöraportti vuosittain.

2. Hakenut ja saanut ELY/AVI avustusta lähivirkistysalueiden kehittämiseen ja toteuttanut mittavat
projektit reittien kunnossapidossa, pitkospuiden rakentamisessa sekä uusien lähireittien
suunnittelussa. Toimia tehty myös ennakoivasti Kintulammi-Pukala-Vähä Teerijärvi reittiin liittyen.
Myönnetty avustus 20 000 €, käyttöaika 5/22 asti.

3. Esittänyt retkeily- ja virkistysaluehankkeita kaupungin investointisuunnitelmaan ja hankkeet on
investoinneissa huomioitu ja käynnissä. Investointivaraukset 2017- n. 100 000 €.

4. Ollut osallisena Seudullisissa virkistysreitti työryhmissä sekä mukana kehittämässä Tampereen
seudun lähivirkistysreittien kartta-appia. Kunnan maksuosuus sovelluksesta n. 2500 €.

5. Ollut osallisena alusta alkaen Kintulammi-Pukala-Orivesi reittityöryhmässä. Panoksena
liikuntapäällikön työpanos.

6. Elämänlaatulautakunta on antanut lausuntoja reittiprojekteihin, kävely ja pyöräilyväyliin ja ottanut
kantaa lisäksi myös naapurikuntien retkeilyreitteihin liittyvissä kysymyksissä, mm. Kaarinanpolun
huolto- ja ylläpitosuunnitelma.

7. Liikuntapalvelut on työllistänyt reittien kunnossapito-/suunnittelu- sekä rakentamishankkeissa
nuoria, opiskelijoita, työharjoittelijoita, työllistämistukihenkilöitä, vankeinhoitolaitoksen kuntouttavaa
toimintaa sekä ostanut palveluja paikallisilta yrittäjiltä.

8. Taukopaikkojen ylläpidon ja puuhuollon osalta toimituksia on lisätty jo koronan alusta alkaen, osa
kohteiden huollosta on myös ulkoistettu. Puuhuoltoa tehty myös puutarhurin kanssa yhteistyössä.

9. Elinvoimapalveluissa on haettu avustusta lähivirkistys- ja retkeilyreittien tuotteistamiseen
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digihankkeessa, avustusta on myönnetty 62 898 € ja hanketyö on alkamassa kevään 2022 aikana.

Elämänlaatupalvelujen resurssit ovat nykyisen virkistys- ja retkeilyaluetyön osalta täysin käytössä ja
toimintojen laajentaminen esitetyn aloitteen mukaan ei tällä hetkellä ole mahdollista.

Esitän liikuntapalvelujen esimiehenä, että Vasemmiston valtuustoryhmä kokoaa yrittäjistä ja
luottamushenkilöistä koostuvan asiantuntijaryhmän, joka ideoi erilaisia toimintamalleja, selvittää mahdollisia
kustannusrakenteita ja mm. maanomistajien halukkuutta olla osana jotain laajempaa virkistysalue ja –
reittiverkostoa tai palvelukokonaisuutta. Tämä tukisi Oriveden alueen luonto- ja matkailuyrittäjyyttä oikeista
lähtökohdista sekä nostaisi myös kaupungin imagoa luonnonläheisenä kohteena.

Olen itse ollut mukana toteuttamassa vastaavaa yrittäjävetoista hanketta kotikunnassani Rautalammilla ja
tiedän kokemuksesta, että lähtökohta tällaiselle markkinointi- sekä tuotteistusperusteiselle isommalle
hankkeelle tulee olla hyötyjäaloitteinen (yrittäjä+käyttäjä). Kaupungin viranhaltijana pystyn tarjoamaan
asiantuntijalausuntoja tai opastamaan oikean asiantuntijan suuntaan.

Yhtenä erinomaisena vaihtoehtona näen tämän suuntaiseen aloitteeseen perustettavan matkailuyrittäjä-
yhdistyksen, joka hakee itse rahoituksen, palkkaa projektihenkilöt ja toteuttaa omista lähtökohdista katsoen
hanketta kaupungin asiantuntijoiden antaman avun tuella. Tällaisella em. toimintamallilla toteutimme 5
vuoden projektina n. 250 km reitistöä, yli 20 vuokramökkiä ja 25–30 matkailuyrittäjäjäsentä kattaneen
yhdistyksen, jonka vetovastuussa oli yksi yrittäjistä, oman toimen ohella. Kunnan rooli oli hankkeessa olla
tukena mm. messu ja markkinointitapahtumissa ja tarjota kokous yms. puitteita tarvittaessa.

Päätösehdotus: Elämänlaatulautakunta hyväksyy tehdyn selvityksen ja etenemisehdotuksen Oriveden
luontoretkeilyn ja -matkailun kehittämiseksi.

Elinvoimapalvelujen vastine vasemmistoliiton valtuustoaloitteeseen:

Oriveden kaupungin markkinointistrategiaan on kirjattu, että lisäämme Oriveden tunnettuvuutta
(tapahtumat, harrastustoiminta, retkeily) ja edistämme paikallisen yrityselämän ja matkailun edellytyksiä.
Luontoreittejä ja niihin liittyviä matkailupalveluja markkinoidaan aktiivisesti ja monikanavaisesti osana
kaupungin matkailu- ja asukasmarkkinointia.

Kaupunki tarjoaa nettisivuillaan matkailuyrittäjille mahdollisuuden esitellä yritystään, matkailutuotteitaan ja
tapahtumiaan. Näkyvyys on yrittäjille ilmainen, mutta edellyttä tietojen syöttämistä nettilomakkeelle.
Kaupunki tulee kampanjoimaan yrittäjien suuntaan yritysten nettinäkyvyyden parantamiseksi esim. Visit
Finlandin Data Hubin tarjoamien mahdollisuuksien avulla. Kaupunki aikoo itse hyödyntää Data Hubia ja sen
kautta saavutettaava kansallista ja kansainvälistäkin näkyvyyttä syöttämällä järjestelmään kaupungin
retkeilykohteet. Myös kaupungin omien matkailusivujen sisältöä tullaan entisestään kehittämään ja tässä
kuulemme mielellämme matkailuyritysten toiveita. Koe Oriveden seutu -lehtinen on kattava tietopaketti
matkailijoille ja julkaisemme sen edelleen sekä painettuna että sähköisessä muodossa.
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Kaupunki osallistuu Matkalla Suomen Sydämessä matkailumarkkinointiyhteistyöhön, mutta paikallisten
yritysten vähäisen mielenkiinnon vuoksi mahdolliseen jatkoprojektiin osallistumminen on epävarmaa.

Elinvoimapalvelut käynnistää keväällä 2022 lähivirkistys- ja retkeilyreittien kehittämiseen liittyvän
Retkeilymatkailun digitaaliset konseptit -hankkeen, jonka toteuttamiseen kaupunki on hakenut ja saanut
Pirkanmaan Liiton AKKE-rahoitusta 62 898 €. Hanke tarjoaa yrittäjille uudenlaisia yhteistyö- ja toivottavasti
myös liiketoimintamahdollisuuksia. Muuhun mittavaan matkailun yhteiskehittämiseen elinvoimapalvelujen
resurssit ovat valitettavan rajalliset. Uskomme kuitenkin, että voimme omalla markkinoinnillamme edistää
paikallisten matkailutoimijoiden näkyvyyttä ja liiketoimintamahdollisuuksia.

Valtuustoaloitteen käsittely on kesken.

5.
22.3.2021
Kokoomuksen
valtuustoryhmä

Valtuustoaloite:
Suunnittelukilpailu
Oriveden aseman alueen
kehittämisen
vauhdittamiseksi

Käsittely/toimenpiteet

Khall 12.4.2021 § 97:
Kaupunginhallitus päättää toimittaa aloitteen johtoryhmälle valmisteltavaksi ja pyytää aloitteen johdosta
ehdotuksen 31.10.2021 mennessä.

Valtuustoaloitteen käsittely on kesken.

6.
26.4.2021
Keskustan
valtuustoryhmä

Valtuustoaloite
asukashankinnan
aktivoimiseksi ja
markkinoinnin
kehittämiseksi Orivedellä

Käsittely/toimenpiteet

Khall 17.5.2021 § 140:
Kaupunginhallitus päätti toimittaa valtuustoaloitteen elinvoimapalveluille ja johtoryhmälle valmisteltavaksi
siten, että valmistelu toimitetaan kaupunginhallitukselle 31.10.2021 mennessä.

Khall 31.1.2022 § 18:

Asukashankinnan aktivointi ja siihen liittyvän markkinoinnin kehittäminen on tärkeässä roolissa Oriveden
elinvoiman kehittämisessä. Muuttotappion kääntäminen muuttovoitoksi on strateginen tavoitteemme ja
kaupungin keskustan lisäksi haluamme uusia asukkaita ja elinvoimaa myös kylille.

Elinvoimajohtaja järjesti tammikuulle 2022 kolme kylien kumppanuuspöytää, joiden pääaihe oli kyläkaavat
ja kylätonttien myynnin aktivointi ja markkinoinnin käynnistäminen osana Asta-messuihin liittyvää
markkinointikampanjaa. Heikentyneen koronatilanteen vuoksi kumppanuuspöydät siirrettiin ensin Teamsiin
ja lopulta ne jouduttiin perumaan kokonaan. Myös Asta-messut siirrettiin koronatilanteen vuoksi
messuorganisaation toimesta vuodella eteenpäin.

Kumppanuuspöytien uudeksi ajankohdaksi on suunniteltu maalis-huhtikuuta. Toiveena on voida kokoontua
koronaturvallisesti samaan tilaan, mutta myös Teams-tilaisuus on vaihtoehto.
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Kylien elinvoimaisuuden kannalta Hämeenlinnan hallinto-oikeuden päätös Oriveden rantaosayleiskaavan
lainmukaisuudesta on erittäin merkittävä. Kaava kattaa tuhansia rantarakennuspaikkoja ja sen piiriin kuuluu
lähes tuhat kilometriä rantaviivaa. Vahvistuessaan kaava luo uusia houkuttelevia rantarakennuspaikkoja ja
mahdollistaa nykyistä selkeämmillä säännöillä vapaa-ajan asunnon muuttamisen vakituiseksi
asuinpaikaksi.

Rantaosayleiskaava ranta- ja kylätontteineen on Orivedelle ja sen kylille hieno mahdollisuus, joka pitää
hyödyntää. Kumppanuuspöytien tarkoituksena on käynnistää kyläyhdistysten ja kyläläisten kanssa laaja-
alainen keskustelu siitä, miten pääosin yksityisessä omistuksessa olevia tontteja ja tyhjillään olevia taloja
saadaan myyntiin sekä tarkastella tarvetta realisoida kaupungin kylissä omistamia rakennuspaikkoja.
Tarkoitus on keskustella myös kyläyhdistysten ja kaupungin roolista ja mahdollisuuksista kylien vetovoiman
kehittämisessä sekä mahdollisten projektien tai hankkeiden käynnistämisessä. Kaupungin näkökulmasta
yhteistyö kyläyhdistysten ja seurojen kanssa on kehittämisen kulmakivi, sillä kylien vetovoima syntyy ja
kasvaa kylillä.

Oriveden nettisivuilla esitellään Oriveden kylät. Kyläsivuja on tarkoitus päivittää kiinnittäen erityisesti
huomiota siihen, että kylillä myynnissä olevat tontit ja valmiit asunnot löytyisivät nykyistä helpommin.
Kaupunki ohjaa etsijät omilta sivuiltaan linkkien kautta asunto- ja kiinteistökaupan internet-palveluihin.

Kaupunki on tarjonnut kylille mahdollisuutta lisätä ns. kyläkirje kaupungin uusille asukkaille postittamaan
tervetulokirjeeseen. Kyläkirjeellä pyritään saavuttamaan jo kylille muuttaneet henkilöt ja tarjoamaan heille
vankka paketti tietoutta oman kylän asioista ja jopa ihmisistä, joilta voi kylän asioita kysellä. Tällä
tavoitamme tietenkin vain jo kylälle muuttaneet, mutta toivottavasti se herättää lämpöisiä tunteita ja saa
uudet asukkaat tuntemaan itsensä tervetulleiksi.

Kaupungin vuoden 2022 markkinointibudjetissa ei ole varauduttu erityisiin toimenpiteisiin kylien elinvoiman
kehittämiseksi. Viehättävien kyliemme ja kylätonttien markkinointi tulee kuitenkin olemaan yksi osa
tonttimarkkinointikampanjaamme, johon tänä vuonna panostamme voimakkaasti.

Kaupunginhallitus päätti esittää valtuustolle, että se
1. antaa valtuustoaloitteeseen selosteosan mukaisen vastineen ja
2. toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi.

Kvalt 21.2.2022 § 9:
Kaupunginvaltuusto hyväksyi kaupunginhallituksen ehdotuksen.
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7.
26.4.2021
Keskustan
valtuustoryhmä

Valtuustoaloite:
Kaupunginvaltuuston, -
hallituksen ja
lautakuntien kokouksiin
osallistuminen
etäyhteyden välityksellä,
kaupunginvaltuuston
kokousten
kuvanauhoittaminen

Käsittely/toimenpiteet

Khall 17.5.2021 § 142:
Kaupunginhallitus toimittaa valtuustoaloitteen johtoryhmälle valmisteltavaksi siten, että valmistelu
toimitetaan kaupunginhallitukselle 31.10.2021 mennessä.

Khall 31.1.2022 § 22:
Oriveden kaupungin voimassa oleva hallintosääntö mahdollistaa valtuustoaloitteen tarkoittamat sähköiset
kokoukset. Hallintosääntöön tehtiin muutokset koronapandemian alettua noin kaksi vuotta sitten.
Kaupungin eri toimielimet ovatkin käyttäneet tämän kahden vuoden aikana erilaisia kokoontumismahdolli-
suuksia, läsnä-, hybridi- tai kokonaan sähköisiä kokouksia puheenjohtajan harkinnan mukaan.

Saadun kokemuksen mukaan parhaiten näistä kokousmuodoista toimivat läsnä- tai kokonaan sähköiset
kokoukset. Haastavin kokoustapa on ollut hybridimalli, jossa osa päättäjistä on paikalla ja osa
tietoverkossa. Sähköisissä kokouksissa on ollut jonkin verran tietotekniikan tuomia haasteita kuva- ja
ääniyhteyksissä niin toimielinten jäsenten kuin kaupunginkin päässä. Sähköisten kokousten järjestäminen
on hallinnossa aiheuttanut kokouksiin merkittävän lisähenkilöstötarpeen, varsinkin jos valtuuston kokous on
lähetetty suorana tietoverkkoon.

Oriveden kaupunginvaltuuston kokoukset on lähetetty tietoverkkoon joko Oriveden Sanomien tai oman
henkilöstön kuvaamina. Tämä on vaatinut merkittävän määrän erillistä kuvaus- ja äänentoistokalustoa sekä
riittävän toimivat verkkoyhteydet. Kaupungintalon valtuustosalissa ei tällä hetkellä ole mahdollisuutta ilman
erillisiä liikuteltavia laitteita kuvata kokouksia. Mikäli kaikki valtuuston jäsenet toimivat valtuustosalissa, niin
liikuteltava kalusto ei sinne mahdu, vaan tilassa tulisi olla kiinteät kamerat ja äänentoisto.

Koronapandemian edelleen jatkuessa on parhaillaan selvitettävänä valtuustosalin teknisten laitteiden
laajentamista siten, että sieltä voitaisiin myös lähettää videokuvaa tietoverkkoon. Kustannuksista ei voida
vielä tässä vaiheessa esittää arvioita. Kun selvitys valmistuu, käsitellään asia erikseen ja tuodaan
tarvittaessa käsittelyyn määrärahakysymyksenä. Lisäksi koronan vuoksi on edelleen voimassa mm.
kokoontumisrajoituksia ja etätyösuosituksia, jotka vaikuttavat myös kokousjärjestelyihin. Kokousten
menettelytavat pitääkin edelleen miettiä aina kokouskohtaisesti ja keskustella puheenjohtajan kanssa. Tätä
 käytäntöä on tarkoitus jatkaa ainakin 30.6.2022 asti.

Kaupunginhallitus päätti esittää valtuustolle, että se
1. antaa valtuustoaloitteeseen selosteosan mukaisen vastineen ja
2. toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi.

Kvalt 21.2.2022 § 10:
Kaupunginvaltuusto hyväksyi kaupunginhallituksen ehdotuksen.
Asian käsittely ja päätös tuodaan kaupunginvaltuustolle tiedoksi.
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8.
23.8.2021
Vasemmiston
valtuustoryhmä

Valtuustoaloite sosiaali-
ja terveysjaoston
perustamisesta

Käsittely/toimenpiteet

Khall 13.9.2021:
Kaupunginhallitus toimittaa valtuustoaloitteen valtuuston ja hallituksen puheenjohtajille sekä johtoryhmälle
valmisteltavaksi siten, että valmistelu toimitetaan kaupunginhallitukselle 31.12.2021 mennessä.

Valtuustoaloitteen käsittely on kesken.

9.
25.10.2021
Vasemmiston
valtuustoryhmä

Valtuustoaloite
varhaiskasvatukseen
kohdistuvien ilmoitusten
vuosittainen seuranta ja
niiden käsittely

Käsittely/toimenpiteet

Khall 15.11.2021 §:
Kaupunginhallitus toimittaa valtuustoaloitteen varhaiskasvatuspalveluille sekä lasten ja nuorten
lautakunnalle valmisteltavaksi siten, että valmistelu toimitetaan kaupunginhallitukselle 31.1.2022
mennessä.

Lasten ja nuorten lautakunta 8.2.2022 § 14:

Ilmoitusvelvollisuus varhaiskasvatuksen toteuttamiseen kohdistuvasta epäkohdasta tai epäkohdan uhasta
tuli voimaan varhaiskasvatuslakiin 1.8.2021 (Varhaiskasvatuslaki 57 a § ja 57 b §). Ilmoitusvelvollisuuden
tavoitteena on vahvistaa varhaiskasvatuksen henkilöstön keinoja puuttua lapsen varhaiskasvatukseen
kohdistuviin epäkohtiin tai niiden uhkiin, jotta ne tulevat nopeasti tietoon ja niihin voidaan puuttua ajoissa.

Ilmoitusvelvollisuus on varhaiskasvatushenkilöstöä koskeva uusi velvoite, joka koskee varhaiskasvatuslain
26–30 §:ssä tarkoitettua henkilöstöä. Lain mukaisesti kyseisen työ- tai virkasuhteisen henkilön on
ilmoitettava viipymättä varhaiskasvatuksen toimipaikan toiminnasta vastaavalle henkilölle, jos hän
tehtävissään huomaa epäkohdan tai ilmeisen epäkohdan uhan lapsen varhaiskasvatuksen toteuttamisessa.
Ilmoituksen tehneellä henkilöllä on oikeus saada tietää mihin toimenpiteisiin ilmoituksen johdosta on
ryhdytty.

Ilmoitusvelvollisuus koskee kunnan, kuntayhtymän ja yksityisen palveluntuottajan järjestämää tai tuottamaa
päiväkotitoimintaa ja perhepäivähoitoa. Ilmoituksen voi tehdä toimipaikan henkilöstömitoitukseen laskettava
kasvatus-, opetus- ja hoitotehtävissä työskentelevä henkilökunta (vakituinen tai määräaikainen). Lisäksi
ilmoitusvelvollisuus koskee aina myös varhaiskasvatuksessa työskentelevää erityisopettajaa ja
esiopetuksen tehtävissä varhaiskasvatuksen toimipaikassa toimivaa henkilöä.

Varhaiskasvatuslain mukainen ilmoitusvelvollisuus koskee sitä, että varhaiskasvatuspalveluita toteutetaan
varhaiskasvatuslain edellyttämällä tavalla. Epäkohdaksi laissa katsotaan esimerkiksi lapsen epäasiallinen
tai sopimaton kohtelu tai tilanteet, joissa varhaiskasvatuksen tilat eivät ole terveelliset, turvalliset tai eivät
muuten vastaa lapsen yksilöllisiin tarpeisiin tai joissa varhaiskasvatuksen henkilöstön määrästä ja
mitoituksesta poiketaan lainvastaisesti. Ilmoitus tulee tehdä myös, mikäli varhaiskasvatuksen
tavoitteet, lapsen hyvinvoinnin tai kasvun, kehityksen tai oppimisen edellytykset ovat vaarantuneet.
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Ilmoitus tehdään aina kirjallisesti. Laissa säädetään toimenpiteistä, joita toimipaikassa on tehtävä
ilmoituksen johdosta. Kunnissa tulee huolehtia, että ilmoitusvelvollisuuden toteuttamista koskevat
menettelyohjeet on laadittu ja että ne ovat julkisesti nähtävillä.

Ilmoituksen vastaanottaneen varhaiskasvatuksen toimipaikan toiminnasta vastaavan henkilön
(varhaiskasvatusyksikön johtaja) tulee ilman viivytystä käynnistää tarvittavat toimet epäkohdan tai ilmeisen
epäkohdan uhan poistamiseksi. Jos epäkohtaa tai ilmeisen epäkohdan uhkaa ei pystytä itsenäisesti
poistamaan varhaiskasvatuksen toimipaikassa, on varhaiskasvatuksen johtavan viranhaltijan
(varhaiskasvatuspäällikkö) annettava asiassa tarpeellista ohjausta ja neuvontaa epäkohdan tai ilmeisen
epäkohdan uhan poistamiseksi.

Varhaiskasvatuksen johtavan viranhaltijan on ilmoitettava asiasta edelleen aluehallintovirastolle tai Sosiaali-
ja terveysalan lupa- ja valvontavirastolle, jos epäkohtaa tai ilmeisen epäkohdan uhkaa ei toimenpiteistä
huolimatta poisteta. Aluehallintovirasto tai Sosiaali- ja terveysalan lupa- ja valvontavirasto voi antaa
määräyksen epäkohdan poistamiseksi ja päättää sitä koskevista lisätoimenpiteistä. Jos
varhaiskasvatustoimintaa epäkohdan tai ilmeisen epäkohdan uhan poistamiseksi muutetaan ja muutoksella
on erityistä merkitystä lapsen kasvun ja kehityksen kannalta, on varhaiskasvatustoiminnan muutoksesta
ilmoitettava muutoksen kohteena olevan lapsen vanhemmalle tai muulle huoltajalle.

Tampereen seudulla on laadittu yhteinen lomake ja kuntakohtainen ohjeistus varhaiskasvatushenkilöstölle
ilmoitusten tekemistä varten. Ilmoituksen tekemisestä on kerrottu henkilökunnalle henkilökuntapalavereissa
sekä sähköpostitse. Ilmoituksen tekemisessä käytettävä lomake ja ohjeistus on lähetetty Oriveden
varhaiskasvatushenkilöstölle sähköpostitse ja se on saatavilla myös yksiköiden henkilökuntatilojen
ilmoitustauluilla.

Aluehallintoviraston järjestämässä ilmoitusvelvollisuutta koskevassa koulutuksessa elokuussa 2021 kuntia
velvoitettiin seuraamaan ilmoitusten määrää ja raportoimaan ne vuosittain esimerkiksi kunnan johtoryhmälle
tai lautakunnalle. Orivedellä toimitaan tämän aluehallintoviraston ohjeistuksen mukaisesti. Oriveden
varhaiskasvatuksessa tehtiin vuonna 2021 yksi ilmoitus, joka koski kunnallisesti järjestettyä
varhaiskasvatusta.

Lasten ja nuorten lautakunta päätti toimittaa aloitteen valmistelun kaupunginhallitukselle ja edelleen
kaupunginvaltuustolle.

Valtuustoaloitteen käsittely on kesken.
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10-
25.10.2021
allekirjoittaneet
valtuutetut (13)

Valtuustoaloite
kylätoiminnan
kehittäminen alakoulujen
palveluverkkoratkaisun
seurauksena

Käsittely/toimenpiteet

Khall 15.11.2021 §:
Kaupunginhallitus toimittaa valtuustoaloitteen elinvoimapalveluille ja johtoryhmälle valmisteltavaksi siten,
että valmistelu toimitetaan kaupunginhallitukselle 31.3.2022 mennessä.

Valtuustoaloitteen käsittely on kesken.

11.
25.10.2021
Kokoomuksen
valtuustoryhmä

Valtuustoaloite Orivedelle
puhtaiden
ylijäämämaiden
vastaanottopaikka

Käsittely/toimenpiteet

Khall 15.11.2021 §:
Kaupunginhallitus toimittaa valtuustoaloitteen tekniselle ja ympäristölautakunnalle valmisteltavaksi siten,
että valmistelu toimitetaan kaupunginhallitukselle 28.2.2022 mennessä.

Valtuustoaloitteen käsittely on kesken.


